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25. 12. 2023 – Zkažené Vánoce 

 

1. čtení: Mi 5, 1-6 
 
Píseň: NEZ786 – Tomu, kdo pro žal hlavu věší, na nebi hvězda září 
   
Základ kázání: Mt 1, 18 – Mt 2, 23 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

co dokáže zkazit, zničit Vánoce? Když není stromeček? Když 
nejsou dárky? Když není „rodina spolu?“ Když je slavíme jindy? 

Dovedlo zničit, zkazit Vánoce vraždění betlémských chlapců? 
Dovedou to padající bomby války na Ukrajině, v Gaze, v Náhorním 
Karabachu a jinde? 

Dovede zničit, přehlušit Vánoce střílení na školách ve Spojených 
státech? Dovede přehlušit Vánoce vražedné střílení na škole v Praze 
těsně před Vánoci? 

Protože alespoň Vánoce přece mají být idylkou, ne?! Vždyť 
alespoň o Vánocích máme všichni věřit, že lidé jsou hodní a dobří. Že 
na světě není vlastně žádné zlo, nenávist, slabost, selhání. Že na světě 
není tolik, tolik bolesti. 

Tak proč právě biblický příběh vypráví něco úplně jiného? Proč 
je už biblický vánoční příběh plný bolesti, zla, zabíjení, utrpení, 
hlouposti, selhání, nezájmu, strachu? Proč všechny prorocké oddíly, 
které křesťané vztahují na Krista, obsahují vždy také tento bolestivý 
tón? (dnešní Micheáš i včerejší Izaiáš!) 

Protože právě proto se Ježíš narodil. Ježíš se totiž nenarodil, 
protože lidé jsou strašně skvělí. Protože jsme milující, sloužící, 
laskavé, obětavé, nesobecké bytosti plné pravdy a milosrdenství. 
Kdyby tomu tak bylo, Ježíš Kristus by se nikdy nenarodil. A jak by se 
tím ulevilo už Josefovi, který měl chránit dítě, které nebylo jeho! Jak 
by se tím ulevilo Marii, která měla milovanému snoubenci oznámit, 
že je těhotná – ale s někým jiným! 

Jak by se ulevilo těm pohanským mágům, kteří by nemuseli rok, 
dva putovat z bývalé Asýrie/Ašúru do Betléma, pěšky. Kvůli králi 
cizího náboženství. 
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Jak by se ulevilo betlémským chlapcům do věku dvou let. Jak by 
se ulevilo jejich rodinám, které zažívaly vraždění svých nejbližších o 
Vánocích. 

Kdyby se Ježíš nenarodil. Kdyby nás Bůh prostě nechal na 
pokoji. Kdyby se Bůh nepletl do lidských věcí. Vždyť my umíme tak 
dobře zastavit vraždění z rukou různých Herodů, Putinů, střelců na 
školách a dalších! 

A právě proto se Ježíš narodil. Právě proto Ježíš popřál v nebi 
požehnané Vánoce Božímu království – a odešel z něj. Aby přišel do 
tohoto světa. Aby přinesl Vánoce do tohoto světa. Do světa plného 
smrti a zla. Bolesti a utrpení. Bezmoci a zoufalství. Nenávisti a lží. 
Sebestřednosti a materialismu. Strachu a nezájmu. Polopravd a 
nepravd. Samoty a zimy a záplav. I na Vánoce. 

Proto se Ježíš narodil, abychom měli šanci. Jako jednotlivci, 
skupiny i národy. Přestože z toho sám neměl nic než utrpení, 
nepochopení, bolest a smrt. Sám se vzdal vší dokonalosti Božího 
království, abychom my získali alespoň naději na Boží království. 
Boží Syn, Bůh sám, se zřekl všeho, po čem my v životě tak převelice 
toužíme, abychom dostali naději na dobrý svět už tady. Úplně všichni. 

A proto se narodil jako nemanželské dítě. Ne v palácích. Ne 
v bohaté rodině s dobrými konexemi. Ale jako nemanželské dítě 
chudé rodiny pod širým nebem. Kterého musel chránit bezdětný 
Josef, jehož snoubenka byla těhotná s někým jiným. Jako 
nemanželské dítě, které bylo od početí pronásledováno smrtí, zlem, 
hloupostí a hříchem bližních. 

A tak už první Vánoce nebyly žádnou idylkou. Naopak. Aby 
alespoň o Vánocích vládla pravda a ne iluze, manipulace, polopravdy 
a lži. Aby alespoň o Vánocích bylo jasné, že bez Boží milosti vládne 
zuřivé a strašlivé zlo. Vždy způsobené lidmi. Aby alespoň o Vánocích 
bylo jasné, že Bůh se pro nás obětuje. Ponižuje. Ztrapňuje. Bez 
jediného zisku nebo dobra pro sebe samého. Uprostřed lidského zla, 
slabosti, hlouposti, nezájmu a dluhu vůči Jemu samotnému. I bližním. 

A kdo takto narozeného jediného Božího Syna přišel přivítat? 
Pohané. Černokněžníci a mágové a astrologové. Kde byly ty zástupy 
věrných, věřících? Kde byl ten Jeruzalém, který zíral na pohanskou 
karavanu od východu, která vážila tak dlouhou, náročnou a 
nebezpečnou cestu kvůli náboženství někoho jiného? 



3 

Tak si podstaty Vánoc dodnes všímá málokdo. Podstatou Vánoc 
je narození Ježíše Krista, Božího Syna. Do hrůzy lidského světa. Do 
utrpení, smrti, šílenství, zla, papalášství, alibismu, neschopnosti, 
chyb, hlouposti, sebestřednosti a modloslužby. Ne do idylky. Ne 
k plnému stolu. Ne k vánočnímu stromečku. Ne ke krabicím dárků. 
Ne do koled a vánočních písní. Ne do roztomilých světýlek nebo 
„ladovského“ sněhu. Dokonce se nenarodil ani do dobře fungující 
rodiny. Narodil se do útěku. Narodil se na útěku. 

Narodil se doprostřed pekla lidského světa – také ve vraždění 
nevinných malých dětí. A narodil se do toho všeho zcela dobrovolně. 
Pro dobro každého člověka. Pro záchranu každého člověka.  

A tak se Boží Syn narodil do smrti a hříchu a strachu a teroru. 
Kvůli smrti a hříchu a strachu a zlu a teroru. Aby zaplatil dluh, který 
vůči němu všichni máme. Abychom mohli být vysvobozeni z vlády 
hříchu, zla, sebestřednosti, nezájmu, pýchy. Z posuzování podle svých 
měřítek, zvyků, úhlu pohledů, zkušeností. Abychom skrze to všechno 
tak strašlivě lidské snad alespoň prohlédli k božskému. Aby nás 
k tomu božskému někdo vytáhl. Do Božích dárků života, dobra, 
milosti, lásky, pomoci, obětavosti, služby a milosrdenství. Navzdory 
všemu ostatnímu. 

Proč? Proč nás v tom všem, co považujeme za běžné a normální, 
Bůh ani Boží Syn ani Boží Duch nenechali? Vždyť kdo z nás by se 
dobrovolně rozloučil s Božím královstvím? Kdo by se narodil a 
zemřel pro tenhle lidský svět? Kdo z nás by zaplatil obrovský dluh, 
který nám někdo jiný dluží? Kdo by zemřel pro svého dlužníka? Kdo 
by žil pro dobro svého dlužníka? 

Kdo by se obětoval pro záchranu střelce z Filosofické fakulty? A 
tím zachránil všechny jeho oběti? Kdo by se obětoval pro záchranu 
Vladimíra Putina, Kim Čong-Una a dalších? 

Bůh ano. Boží Syn ano. Bůh se obětoval pro Heroda i mágy od 
Východu. Obětoval se pro Josefa i Marii. Obětoval se pro vrahy 
betlémských chlapců. Obětoval se pro každého hříšníka. Jimiž jsme 
všichni. 

Protože když přestanou lidé činit a dopouštět hřích, hřích 
přestane být. Když přestanou lidé činit nebo dopouštět zlo, zlo 
přestane být. Když někdo zachrání zlé, zoufalé, pyšné, sobecké, 
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sebestředné, lhostejné, slabé, selhávající, chybující – to vše přestane 

být. 
A tak je snad zřejmé, že jedinou možností, jak toho docílit, je 

Boží spása. Boží vykoupení a odpuštění. Proměna každého člověka po 
příkladu Hospodina Stvořitele. A tak jedinou možností, jak zastavit 
zlo, je, že někdo se obětuje. Dobrovolně. Svobodně. Protože to vše zlé 
a hříšné se týká každého člověka. Je přítomno v každém člověku. 
Dokud člověk nežije jako Boží obraz – tak zřejmý v Ježíši Kristu. 

Také proto se Ježíš Kristus narodil. Protože navzdory masáži 
médií, politiků, firem i vlastního srdce neumíme a nikdy nebudeme 

umět vyřešit problém zla. Neumíme zastavit drtivou většinu utrpení, 
zabíjení, tragédií. 

Ale Bůh to dokáže. 
A Bůh to dělá. 
A nabízí stejné každému. Aby každý dával raději na Boha než 

sám na sebe. Než na „ducha doby.“ Než na lidské systémy. Ačkoli to 
znamená nejprve obětovat sám sebe. Pro záchranu sebe. Pro 
záchranu ostatních. 

Bůh to vše i další nabízí každému, kdo položí sám sebe na oltář 
Božího království pro všechny. Jako to udělal Boží Syn už v jesličkách 
pod širým nebem. Jako to udělal Josef a Marie. Jako to udělali 
pohanští mágové. Jako už Abraham, Izák, Josef, Mojžíš, proroci, 
apoštolové… 

Aby už tento svět mohl být z velké, převeliké části královstvím 
Božím, a ne královstvím lidským. Aby přestal být královstvím 
podvodů, lží, zneužívání, bezmoci, násilí, nevděku, lhostejnosti a 
smrti. 

Aby každému trvala možnost plného Božího království 
nejpozději po smrti. Z nepředstavitelně obětavé Boží lásky a milosti. I 
kdyby „trakaře padaly.“ I kdybychom měli pocit, že už není nic 
dobrého. A že i Boží milost Vánoc je přehlušena bolestí, smutkem, 
ztrátou. Zlem. 

Tak nebyla přehlušena ani při Vánocích prvních – už tehdy pro 
mnohé tak tragických. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ464 – Narodil se Kristu Pán 


